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اجرای اولین پیمایش سالمندی در کشور
رئیس دبیرخانه شــورای ملی ســالمندان با تأکید بر لزوم ایجاد ســامانه 
جامــع ســالمندی از اولیــن پیمایــش ملی ســالمندان کشــور در آینده ای 

نزدیک خبر داد.
علامــه گفــت: مــا در حوزه ســالمندی به یک ســامانه جامــع از اطلاعات 
انجمن ها و سمن های سالمندی، دستگاه های اجرایی و سالمندان نیاز داریم 
و در این زمینه سازمان بهزیستی در حال انجام اقداماتی برای تهیه سامانه ای 
جامع از افراد تحت پوشــش خود اســت اما زیرساخت آن هنوز به طور کامل 
ایجاد نشده است و ما هنوز اطلاعات جامعی از وضعیت سالمندان نداریم.

وی بــا اشــاره بــه لــزوم تهیــه بانــک اطلاعــات ســالمندان گفــت: در این 
ســامانه جامع باید مشــخصات فردی، خانــوار، اقتصادی، مســکن، ازدواج، 
سلامت، نیازمندی های مربوط به مراقبت از سالمند، فعالیت های فرهنگی 
اجتماعی، نیازمندی به انواع خدمات در منزل و محله محور مشــخص شود 
و مــا در حــال حاضر چنین ســامانه ای نداریم و نیاز اســت بودجــه حدود ۵۰ 
میلیــارد تومــان برای تهیه این ســامانه در نظر گرفته شــود. رئیس دبیرخانه 
شورای ملی سالمندان با اشاره به پیمایش ملی سالمندان کشور گفت: البته 
اولین پیمایش ملی ســالمندان کشور که در ســال ۹۸ پایلوت آن برگزار شده 
بود قرار است دوباره انجام شود البته باتوجه به اینکه در مواردی موضوعاتی 
از جمله شــاخص وضعیت اقتصادی تغییر کرده اســت باید پرسشنامه این 
پیمایش مجدداً به روزرســانی شود. در این خصوص نیز جلسات کارشناسی 
برگزار شــده و احتمالاً هفته آینده با مرکز آمار ایــران درخصوص اجرای این 
پیمایش ملی وارد مذاکره می شــویم تا بتوانیم بــرای اولین بار این پیمایش 

ملی را برگزار کنیم.

افزایش کمک معیشت جانبازان
معــاون توســعه مدیریــت، منابــع و برنامه ریــزی بنیــاد شــهید و امــور 
ایثارگــران در نشســت خبــری از افزایــش حقــوق والدیــن شــهدا و کمک 

معیشت جانبازان خبرداد.
موهبتی گفت: مستمری والدین شهدا ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان بود که 
با رشــد حدود ۷۰ درصدی، به ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان افزایش یافت که 
البته عدد قابل توجهی نیست و از این میزان ۶۰۰ هزار تومان را بنیاد شهید و 
امور ایثارگران پرداخت می کند یعنی ماهانه ۴۸ میلیارد تومان این مستمری 

را بنیاد پرداخت می کند.
وی ادامه داد: همچنین ۱۰۵ هزار ایثارگر از بنیاد کمک معیشت دریافت 
می کننــد کــه مبلغ ایــن کمک معیشــت ۲ میلیــون و ۲۴۷ هزار تومــان بود و 
امســال با رشــد ۶۰ درصدی به ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رسیده است. این 
رقم به جانبازان معسر فاقد شغل و درآمد پرداخت می شود. برای ۲۷ هزار 
ایثارگر هنوز اعتبار لازم برای کمک معیشت اختصاص نیافته است و برخی 
از جانبازان ما در دهک های یک تا سه هستند که همین ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تومان به این جانبازان پرداخت نمی شــود و با اجرای کامل قانون و خواســته 

اصلی ما هنوز فاصله دارد.

حدود ۲۵ هزار معتاد متجاهر در سطح استان تهران 
وجود دارد

اســتاندار تهران درباره پذیرش معتــادان گفت: ۱۹ هزار و ۲۰۰ ظرفیت با 
پیگیری و جدیت دســتگاه ها، برای نگهداری معتادان ایجاد شــد و اکنون 
۱۶ هــزار و ۳۰۰ معتاد متجاهــر جمع آوری، پذیرش و در مراکز نگهداری 

می شوند.
به گزارش ایرنا، محســن منصوری اظهار داشت: آمار دقیقی از معتادان 
متجاهــر وجــود نــدارد امــا پیش بینی می شــود حــدود ۲۴ تا ۲۵ هــزار معتاد 

متجاهر در سطح استان تهران وجود داشته باشند.
وی با اشــاره به موضوع ســاماندهی معتادان متجاهر افــزود: 5 تا ۶ هزار 
ظرفیــت جدید بزودی ایجاد می شــود تا به عدد نهایی ۲۵ هزار نفر برســیم 
و در این زمینه، دســتگاه ها با جدیت کار را دنبال می کنند. منصوری با اشــاره 
به تمرکز خدمات رســانی در مناطق خاص آســیب دیده استان تهران گفت: 
به دستگاه ها مأموریت داده شد تا تمرکز خدمات و خدمت رسانی در برخی 
مناطق انجام شود که طبق گزارش در برخی از مناطق به صورت صددرصدی 
پوشش بیمه سلامت انجام شده و میزهای خدمت اشتغال ایجاد شده است 
تا هر فردی متقاضی کار باشــد توســط اداره کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
اســتان به مجموعه تولیدی و صنعتی ارجاع داده شود. منصوری با اشاره به 
دستور مکتوب رئیس جمهور برای اختصاص تسهیلات در این زمینه افزود: 
فرایند اجرایی کار پیگیری می شــود تا با تسهیلات و معافیت های مختلف از 
جملــه پرداخت عوارض، ســیما و منظر شــهری این مناطــق تغییر پیدا کند 
البتــه مختــص به یک محلــه نیســت و در محله های مختلــف قابل تعمیم 
است، ضمن اینکه شهرداری نیز پای کار بوده و در کمیسیون ماده ۵ و شورای 
عالی شهرسازی طی می شود که در مجموع تغییر طرح تفصیلی این مناطق 

به رفع آسیب های اجتماعی منجر می شود.

کرونا در کشور جان 71 نفر دیگر را گرفت
بــر اســاس اعــلام وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در طــول بازه 
زمانی ۲۳ تا ۲4 مردادماه ســال ۱4۰۱ متأسفانه ۷۱ بیمار مبتلا به کووید۱۹ در 
کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جانباختگان این بیماری به ۱۴۳ 

هزار و ۱۵ نفر رسید.
بــه گزارش ایســنا، بر اســاس اعــلام وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۷۳۴۸ بیمار جدید مبتلا به 

کووید۱۹ در کشور شناسایی و ۱۲۵۴ نفر از آنها بستری شدند.
مجمــوع بیمــاران کووید۱۹ در کشــور بــه ۷ میلیون و ۴۸۲ هــزار و ۵۲۱ 
نفر رســید. خوشــبختانه تاکنون ۷ میلیون و ۱۸۱ هزار و ۸۲ نفر از بیماران 
بهبــود یافته یا از بیمارســتان ها ترخیص شــده اند. ۱۴۸۶ نفــر از بیماران 
مبتــلا بــه کووید۱۹ در بخش هــای مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت 
مراقبــت قــرار دارنــد. تــا کنــون ۵۳ میلیــون و ۵۳۶ هــزار و ۱۸ آزمایــش 
تشــخیص کوویــد۱۹ در کشــور انجام شــده اســت. همچنین طبــق اعلام 
وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی  تــا کنون ۶۴ میلیــون و ۸۴۰ 
هــزار و ۸۵۵ نفــر دوز اول، ۵۸ میلیــون و ۲۰۸ هــزار و ۶۱۷ نفــر دوز دوم 
و ۳۰ میلیون و ۳۲۷ هزار و ۴۴۱ نفر، دوز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را در 
کشــور تزریق کرده اند. به این ترتیب مجموع واکســن های تزریق شده در 

کشور به ۱۵۳ میلیون و ۳۷۶ هزار و ۹۱۳ دوز رسید.
در حــال حاضــر ۷۸ شهرســتان در وضعیــت قرمــز، ۱۸۴ شهرســتان در 
وضعیــت نارنجــی، ۱۷۴ شهرســتان در وضعیــت زرد و ۱۲ شهرســتان در 
وضعیت آبی قرار دارند. عضو کمیته علمی کشــوری مقابله با کرونا با اشاره 
به گذر از قله موج هفتم کرونا، گفت: البته هنوز موج هفتم به اتمام نرسیده 
اســت، اما به نظر می رســد از پیــک یا قله این موج بیماری گــذر کرده و دیگر 

شاهد روند کاهشی کرونا در کشور باشیم.

90 درصد فرسودگی روی دوش 10 درصد اتوبوس ها
گزارش »ایران« از ضرورت تزریق اتوبوس های نو به ناوگان حمل ونقل عمومی
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شــهردار پایتخت درباره بازداشت یکی 
از مدیــران حقوقــی شــهرداری تهــران 
گفــت: ایــن امــر توســط مجموعه هــای 
داخلی شــهرداری انجام شده و یک امر 
صیانتی است و تا ابعاد آن روشن نشود 

قابل توضیح بیشتر نیست.
بــه گــزارش ســایت شــهر، علیرضــا 
زاکانی در حاشــیه مراســم بزرگداشــت 
روز خبرنــگار گفــت: مواجهه با فســاد را 
وظیفــه خــود می دانیــم و ایــن کار را به 
صورتــی انجــام می دهیم که اســتیفای 
حقــوق مردم به صــورت عملی صورت 
گیرد. شرایطی که درباره یکی از مدیران 
شــهری اتفاق افتاده در مســیر رسیدگی 
است و در صورت روشن شدن ابعاد آن 

به مردم اطلاع رسانی می شود.
وی گفــت: وزیــر کشــور در نامه ای به 
آقــای میرکاظمــی بحــث تأمیــن ۶۳۰ 
واگــن بــرای متــروی تهــران را مطــرح 
کــرد و مســیر ایــن کار در دولــت همــوار 
و مصوبــات آن گرفته شــده اســت. این 
فعالیتی که ســال ها توســط دولت قبل 

راکــد مانده بود امروز توســط این دولت 
عملیاتی شد.

وی با بیان اینکه علاوه بر این، تأمین 
۴۲۰ دســتگاه واگــن داخلی نیــز در حال 
پیگیــری اســت، اضافه کــرد: بــرای۱۱۳ 
دســتگاه وارد قرارداد شدیم که برای آن 
دولــت ۷۷ میلیــون یورو مصــوب کرده 
و مقدمــه این کار فراهم اســت و الباقی 
را تــا ۴۲۰ دســتگاه ناظر بــه تولید داخل 
حرکــت می کنیــم؛ در واقع مســیر تولید 
واگــن و اضافه کــردن آن به مترو فراهم 
شــده اســت و این واگن ها برای ســالیان 

بعد به ناوگان اضافه می شود.
دوره،  ابتــدای  در  افــزود:  وی 
عامدانــه کمتــر صحبــت کردیــم و از 
ســال جدیــد، شــروع کردیــم بــه بیان 
رخدادهایــی کــه در آینــده قرار اســت 
اتفــاق بیفتــد؛ از هفتــه آینــده نیــز هر 
شــنبه بــرای افتتاح هــا و اقداماتــی که 
مقدمــه آن در این یازده مــاه و قبل از 
آن فراهــم شــده، در نظر گرفته شــده 
امیــد  شــنبه های  در  واقــع  در  اســت؛ 

و افتخــار هــر هفتــه افتتاحیه هایــی را 
داد:  ادامــه  زاکانــی  داشــت.  خواهیــم 
در ســیل امامــزاده داوود کــه به عنــوان 
یــک اتفاق تلــخ رقم خورد، شــهرداری 
مسئولیت  مستقیم نداشت اما خودمان 
را مکلــف می دانیم که در هرجای ایران 
اگر نیاز باشــد حاضر شویم کما اینکه در 
متروپــل نیز بخشــی از خدمات و ادوات 
آتش نشــانی شــهرداری تهــران به آنجا 
اعزام شد. یا در سیل فیروزکوه و یزد نیز 
کمک هایــی از طــرف شــهرداری انجام 
شد؛ امامزاده داوود و حریم منطقه پنج 

نیز از این قاعده مستثنی نبود.
در  کــرد:  بیــان  تهــران  شــهردار 
حادثه ســیل امامــزاده داوود از صبح 
ایــن  در  شــدم.  منطقــه  راهــی  زود 
میان برخــی عنوان کردنــد که چکمه 
نداشــتم؛ این در حالی بود که به دلیل 
دشــواری کار، از پنجــره و پشــت بــام 
وارد محــدوده می شــدیم. یعنــی کار 
ســختی های خــاص خــود را داشــت. 

البته همه نهادها مشارکت کردند.

درمــان  مدیــرکل  اظهــارات  بــر  بنــا 
غیرمستقیم سازمان تأمین اجتماعی، 
پذیــرش و ارائــه خدمــات درمانی به 
بازنشســتگان  اجبــاری،  بیمه شــدگان 
تأمین اجتماعــی  مســتمری بگیران  و 
در مراکــز درمانــی و بیمارســتان های 
ملکــی ایــن ســازمان »رایــگان« و در 
بیمارســتان های دولتــی و خصوصــی 
تابع مقــررات مصــوب شــورای عالی 

بیمه خدمات درمانی است.
بــه گــزارش ایســنا، دکتــر شــهرام 
اقتصــاد«  »میــز  برنامــه  در  غفــاری 
موضــوع  بــه  کــه  ســیما  خبــر  شــبکه 
کشــور  ســلامت  بیمه هــای  عملکــرد 
بــه  اشــاره  بــا  داشــت،  اختصــاص 
در  تأمین اجتماعــی  ســازمان  اینکــه 
بــه  متعلــق  ملکــی  بیمارســتان های 
بیمه شــدگان  تمامــی  ســازمان،  ایــن 
از جملــه بیمه شــدگان بیمه ســلامت 
را پذیــرش می کنــد، گفــت: خدمــات 
درمانی بیمارستان ها و مراکز درمانی 
ملکی ســازمان تأمین اجتماعی برای 

بازنشســتگان  اجبــاری،  بیمه شــدگان 
و مســتمری بگیران رایگان اســت ولی 
در مراجعــه به مراکز درمانی دولتی و 
دانشــگاهی که طرف قرارداد سازمان 
بخشــی  هســتند،  تأمین اجتماعــی 
انــدک از هزینه درمان را تحت عنوان 
»فرانشیز« پرداخت می کنند و بخش 
عمــده هزینه خدمــات در ایــن مراکز 
تأمین اجتماعــی  ســازمان  برعهــده 
است. ســهم سازمان تأمین اجتماعی 
در تقبــل هزینه های درمان و بســتری 
بیمارســتان های  در  بیمه شــدگان 
دولتی و دانشگاهی طرف قرارداد، ۹۰ 

درصد است.
ارائــه  چگونگــی  مــورد  در  وی 
در  بیمه شــدگان  بــه  خدمــات 
بیمارســتان های خصوصی نیز گفت: 
ســازمان تأمیــن اجتماعــی در بخش 
ســازمان  هماننــد  درمانــی  خدمــات 
بیمه ســلامت، تابع قوانین و مقررات 
مصــوب شــورای عالی بیمــه خدمات 
درمانی است و طبق مقررات مصوب 

ایــن شــورا، هزینه خدمات ارائه شــده 
بــه بیمه شــدگان تأمین اجتماعــی در 
مراجعه به بیمارستان های خصوصی 
طرف قرارداد این ســازمان، براساس 
محاســبه  خدمــات  دولتــی  تعرفــه 
می شــود و ســازمان تأمیــن اجتماعی 
پرداخــت ۹۰ درصد هزینه خدمات را 
برمبنــای تعرفه دولتی خدمات تقبل 
می کند؛ اما اگر بیمارســتان خصوصی 
طرف قرارداد نباشــد، بیمه شــده باید 
هزینه ها را پرداخت و اسناد پرداختی 
را در قالــب خســارت متفرقه به دفاتر 
اسناد پزشــکی و مدیریت های درمان 

ارائه  کند.
از  پــس  افــزود:  ادامــه  غفــاری در 
بررســی و تأییــد این اســناد ۹۰ درصد 
هزینه خدمات برمبنای تعرفه بخش 
دولتــی بــه بیمــه شــده عــودت داده 
می شــود، اما متأســفانه تفــاوت میان 
تعرفه بخش دولتی و هزینه ای که در 
بیمارستان های خصوصی از بیماران 

اخذ می شود، بسیار زیاد است.

اعلام هزینه های درمان بیمه شدگان تأمین اجتماعیتأمین 630 واگن متروی تهران توسط دولت سیزدهم

گروه اجتماعی/ رئیس کل سازمان نظام 
پزشــکی از اجــرای طــرح بیمــه تکمیلی 
خادمان ســلامت بــرای نخســتین بار در 

کشور خبر داد. 
دکتــر محمــد رئیــس زاده در آییــن 
تکمیلــی  بیمــه  طــرح  از  رونمایــی 
خادمان ســلامت که در محل سازمان 
گفــت:  شــد،  برگــزار  پزشــکی  نظــام 
جامعــه پزشــکی بویژه پــس از انقلاب 
اســلامی بــه درجه ای رســیده کــه قادر 
اســت بهتریــن خدمــات را بــه مــردم 
ارائه دهــد و دیگر نیازی به اعزام هیچ 
بیمــاری به خــارج از کشــور نداریم اما 
تأمیــن  موضــوع  رشــد،  ایــن  پایاپــای 
هزینه هــای درمــان بــرای مردم رشــد 
نکــرده و دغدغــه تأمیــن هزینــه برای 
مثــلًا یــک عمــل جراحی بــرای برخی 

کمرشکن است.
وی افزود: جامعه پزشــکی ۳۵۰ هزار 
عضــو دارد کــه ایــن افــراد بیمــه درمان، 
تکمیلی و مســئولیت دارنــد. در مطب و 
کنــار این پزشــکان تعداد زیادی پرســنل 
هستند که پابه پای پزشک ارائه خدمات 

می کننــد و در مجمــوع ۹۰۰ هــزار نفر در 
حوزه ســلامت خدمت می کننــد که این 
دوســتان از بیمه تکمیلی محروم بودند 
اما با اصلاح قوانین این مشکل رفع شد.

رئیــس کل ســازمان نظــام پزشــکی 
تأکید کرد: از انجمن های پزشکی استدعا 
تشــویق  و  اطلاع رســانی  بــاب  در  دارم 
پرسنل خود به ما کمک کنند. کسانی که 
شــامل این بیمه می شــوند عمدتاً جوان 
هســتند و جامعــه ســالمی هســتند کــه 
ایــن خبر خوبی برای ما و بیمه اســت که 
اطلاعات و ســواد سلامت جامعه هدف 

این طرح بالا است.
مســائلی  دکتــر  برنامــه،  ادامــه  در 
رفــاه  و  ســلامت  صنــدوق  مدیرعامــل 
ســازمان نظــام پزشــکی گفــت: یکــی از 
اهــداف مــا ارائــه خدمــت بــه خادمــان 
ســلامت یعنــی ارائه کننــدگان خدمــات 
ســلامت در کنار پزشکان اســت. این امر 
پیــش از امســال در دســتور کار بــود کــه 
بــا همــکاری بیمه مرکــزی و بیمــه البرز 
درحــال حاضــر ایــن مهــم رخ داد. ایــن 
داروخانه هــا،  کلینیک هــا،  بــرای  طــرح 

تأمین کنندگان دارو و تجهیزات پزشکی 
خواهد بود که پیش از این جزو گروه های 
و  می شــدند  شــمرده  نفــر   ۵۰ از  کمتــر 

مشمول بیمه تکمیلی نبودند.
او تأکیــد کــرد: امــکان تحت پوشــش 
قرار گرفتن افراد در گروه های کمتر از ۵۰ 
نفر، در این طرح مطرح شد. این طرح با 
خدمات متنوع و با قیمت مناســب ارائه 
می شــود. فرایند کار بســیار ســاده است. 
ابتــدا ثبــت نــام افــراد در ســامانه نظام 
پزشکی و سپس ثبت نام کارکنان و افراد 
تحــت تکفل و ســپس پرداخــت ماهانه 

آنلاین انجام می شود.
در ادامــه ایــن برنامــه دکتــر محمــد 
مرکــزی  بیمــه  کل  ریاســت  بهزادپــور، 
جمهوری اسلامی ایران، گفت: در حوزه 
بیمه بازرگانی یکی از سیاست های جدی 
این دولت که به عنوان سند تحول به آن 
تأکید دارد، یافتن راهکاری برای مردمی 
شدن بیمه و توسعه آن در سطح جامعه 
اســت. مــا بایــد ببینیــم مشــکل مــردم 
کجاســت و کجا می تــوان کمک جدی به 
آنها کرد. در حوزه درمان، بیمه بازرگانی 

تــا  دارد  همــکاری  ســلامت  بخــش  بــا 
خدمات پزشکی ارائه دهد و این موضوع 
امســال جزو اولویت هــای صنعت بیمه 
است تا با همکاری بخش های مختلف، 
مسائلی که برای جامعه عمومیت دارد 

رفع شود.
وی افزود: اتفاق خوب امروز ســابقه 
بــرای  قبــلًا  دارد.  گذشــته  در  طولانــی 
نمی توانســتیم  کوچــک  کارگاه هــای 
قــرارداد بیمــه ای منعقــد کنیــم که این 
محدودیــت هــم بــه فلســفه اقدامــات 
خــوب  اتفــاق  بازمی گشــت.  بیمــه ای 
اصلاح این آیین نامــه بود که قبلًا اجازه 
داده نمی شد در تعداد کم قرارداد بسته 

شود، از طرفی جمع کردن گروهی افراد 
برای عقد قــرارداد بیمــه ای ممنوعیت 
داشــت که ایــن موضوعات اصلاح شــد 
و بــا پیشــگامی بیمــه البــرز، ایــن طــرح 
خوب بیمــه تکمیلی خادمان ســلامت 
در حوزه ســلامت اجرایی شد. امیدوارم 
ایــن اتفاق گامی باشــد که ایــن طرح در 
ســایر رشــته ها هم اجرایی شــود. با این 
طــرح حــدود ۵۰۰ هــزار نفــر از جامعــه 
خادمان سلامت به همراه خانواده آنها 
تحت پوشش بیمه تکمیلی می روند که 
این تدبیر بســیار خوبی اســت. بهزادپور 
تصریــح کرد: یکــی از برنامه های جدی 
مــا همــکاری با حوزه ســلامت اســت تا 

مشــکلاتی که ممکن اســت در آینده به 
وجود آید، برطرف شود.

او تأکید کــرد: یکــی از پروژه های مهم 
امسال برای ما تکمیل نسخه الکترونیک 
در حــوزه بیمــه تکمیلــی اســت. طبیعتاً 
پیــش از ایــن خدمــات جامعــی در حوزه 
الکترونیــک از ســوی بیمه هــای تکمیلی 
به مردم ارائه نمی شــد که به شکل جدی 
درصــدد رفــع آن هســتیم. ان شــاءالله بــا 
تأخیر یک یا دو ماهه این امر هم به نتیجه 
می رسد و حلقه مفقوده این بخش کامل 

می شود تا منشأ اتفاقات مهم باشد.
وی در پایان اظهــار کرد: الان با توجه 
بــه فشــاری که بر عمــوم مــردم از حیث 
هزینه های درمانی وجود دارد، راهی جز 
ارائه راهکار مشــترک بیــن بیمه  و وزارت 
بهداشــت نداریــم . ما باید طرحــی ارائه 
دهیــم تا تمام توان کنار هــم قرار گیرد و 
مشکلات از جمله افزایش هزینه مربوط 
پزشــکی  تجهیــزات  و  درمــان  دارو،  بــه 
مرتفع شود. تجربه امروز هم نتیجه یک 
همکاری مشــترک اســت کــه امیدواریم 

توسعه یابد.

رئیس کل سازمان نظام پزشکی خبر داد

بیمه تکمیلی برای »خادمان سلامت«
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۹۰ درصــد اتوبوس هــای تهران فرســوده 
اســت. ناوگان اتوبوسرانی حالا با  کمتر از 
۱۰ درصــد، بــار آن ۹۰ درصد فرســوده ای 
را کــه بایــد بازســازی و یا از چرخــه خارج 
شوند به دوش می  کشد. کل اتوبوس های 
تهــران شــامل ۲ هــزار و ۳۰۰ دســتگاهی 
می  شــود که تــا همیــن چند وقــت پیش 
4 هزار و ۸۰۰ دستگاه بود و حالا به نصف 
کاهش پیدا کرده است. شهرداری تهران 
اعلام کرده اســت که برای توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی به 5۳۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه )به قیمت سال ۱4۰۰( نیاز 
دارد و دولت ســیزدهم هــم قول داده که 
در ایــن زمینــه برخلاف وعــده وعیدهای 
دولت های گذشته، سهم قانونی خودش 
را در ایــن دوره بپــردازد. آن طــور که یک 
عضــو شــورای شــهر تهران بــه »ایــران« 
می  گویــد براســاس توافقــی که بــا دولت 
انجام شــده تــا پایان ســال ۹۰۰ دســتگاه 
اتوبــوس )ماهانه حــدوداً ۲۰۰ دســتگاه( 
از شــهریور بــه بعد بــه طــور میانگین به 
شــهرداری تهران تحویل داده می  شــود. 
تهــران در مجمــوع بــه 5 هــزار دســتگاه 
اتوبوس دیگر نیاز دارد تا بتواند جوابگوی 
شــهروندانی باشــد که این روزها اتوبوس 
ســواری را بــه مدهــای دیگرحمل و نقــل 
تشــکری  جعفــر  می  دهنــد.  ترجیــح 
 هاشــمی البتــه از 5۰ اتوبــوس برقی هم 
نام می  برد که قرار اســت از طریق بخش 
خصوصی خریــداری و به ناوگان حمل و 
نقل عمومی تزریق شود. موعد ورود این 
اتوبوس ها مهرماه تعیین شده، بنابراین 
تقریبــاً یک مــاه فرصت داریــم تا ببینیم 
ایــن وعده عملیاتی خواهد شــد یــا نه! از 
طرفی ۱4۰۰ دستگاه اتوبوس هم در صف 
اورهال قرار دارند. با این همه اگر بپرسیم 
تهران درحال حاضــر از نظر مد اتوبوس 
چنــدان  جــواب  دارد؟  وضعیتــی  چــه 
رضایت بخش نیســت. این سؤال را البته 

بایــد از اتوبوس ســواران حرفه ای پرســید 
کــه ایــن روزهــا اگرچه از ســرعت خطوط 
بــی آر تــی و نبــود ترافیــک خوشــحالند، 
امــا بــرای ســوار شــدن بــه اتوبوس هــای 
تکنیک هــای  بایــد  پرازدحــام  و  شــلوغ 
ویــژه ای را پیاده کنند. این را شــهروندانی 
خــط   ۳ لااقــل  روز  در  کــه  می  گوینــد 
اتوبوس را برای رســیدن به مقصدشــان 
عوض می  کننــد! آنها هم اکنــون بخوبی 
و  روز  از  ســاعتی  چــه  در  کــه  می  داننــد 
دقیقاً چه روزهایــی وضعیت اتوبوس ها 
غیــر قابل تحمل خواهد شــد. بیشــترین 
شــکایات اتوبوس سواران اما به خطوطی 
برمی  گردد که تقاطعی بوده و یا مسافران 
مترو را سوار می  کنند. شــهروندان اذعان 
می  کننــد کــه در این خطــوط برای ســوار 
شــدن بــه یــک اتوبــوس تقریبــاً خلوت، 
بیش از یک ساعت در ترافیک مسافران 
معطل می  شوند و این درحالی است که 
در برخی خطــوط دیگر، ایــن اتوبوس ها 
هســتند که بدون مســافر حتــی از برخی 
ایســتگاه ها بــدون توقف، عبــور می  کنند!  
رســیدن  دقیــق  زمــان  نبــود  طرفــی  از 
اتوبوس ها به ایستگاه ها، کار زمانبندی را 
بــرای شــهروندان با مشــکل مواجه کرده 
اســت. عده ای گلایه دارند که این نوسان 
باعث شــده آنهــا ندانند که تاچــه اندازه 
بایــد منتظــر یــک اتوبــوس بماننــد. این 
درحالی است که اتوبوس های فرسوده و 
مســتهلک جان بسیاری از مسافران را به 
ســتوه آورده. جــز در خطــوط بی آرتی که 
کولرها روشــن و مســیر تردد مشــخص و 
خلوت است، بیشتر اتوبوس ها در خطوط 
دیگــر بــا بی نظمــی و فرســودگی بســیار 
دســت و پنجه نرم می  کننــد و این باعث 
شده تا حتی برخی ها مجبور به تعویض 
اتوبــوس و انتظــار دوبــاره برای رســیدن 
اتوبوس کمکی  بعدی شــوند! پراکندگی 
ایســتگاه ها هم از جمله مشــکلاتی است 
که مســافران از آن گلایه مندند. در برخی 
نقاط این دسترســی بســیار محــدود و در 
بعضــی دیگر زیاد اســت. پیش از شــیوع 

کرونــا شــرکت واحــد اتوبوســرانی روزانه 
یــک میلیــون و 6۰۰ تــا ۲ میلیون مســافر 
داشــت، اما حالا این عدد به نزدیک ۸۰۰ 
هزار نفر در روز رسیده است که عدد کمی 
نیســت. بــا این توصیــف باید پرســید که 
آیا این تعداد دســتگاه اتوبوس می  تواند 

جوابگوی نیاز این میزان مسافر باشد؟
ë  از شهریور هر ماه 200 اتوبوس به ناوگان

تزریق می  شود
تشکری هاشــمی با اشاره به اینکه در 
اصلاحیــه بودجه ســال ۱4۰۰ پیش بینی 
شده بود که شــهرداری در صورت کسب 
درآمد پیــش از بودجه مصوب تا 5 هزار 
میلیــارد تومــان بــرای خریــد اتوبــوس و 
بازســازی واگن هــای متــرو اقــدام کنــد، 
می  گویــد: برایــن اســاس تعــداد کمــی 
اتوبوس بازســازی شــدند اما با آنچه نیاز 
شــهر تهــران بود فاصلــه زیادی داشــت 
کــه قرار بر این شــد تا ایــن عقب ماندگی 
امســال جبران شود، به همین علت هم 
در بودجــه امســال، پیش بینی شــد تا در 
ردیــف بودجــه و تبصره ها بــرای خرید و 
بازســازی اتوبوس هــا و واگن هــای متــرو 
و خطوط در دســت ســاخت شــهرداری 

تهران اقدام کند.
او بــا اشــاره بــه اقداماتــی کــه در این 

چند ماه در حوزه اتوبوسرانی انجام شده 
اســت، می  گوید: طی توافقی که با دولت 
انجــام شــده قــرار اســت از شــهریورماه 
بــه طــور متوســط هــر مــاه ۲۰۰ اتوبوس 
و در مجمــوع ۹۰۰ دســتگاه اتوبــوس از 
محــل خریدهــای  دولــت به شــهرداری 
تهــران تحویل داده شــود. عــلاوه بر این 
بخش قرار شــد با ســرمایه گذاری بخش 
وارد  برقــی  اتوبوس هــای  خصوصــی، 
نــاوگان حمــل و نقل عمومی شــود. این 
موضوع در دستور کار قرار دارد و از ۲ تا ۹ 
ماه دیگر وارد کشــور می  شود. تعداد این 
اتوبوس هــای برقــی 5۰ دســتگاه برآورد 

شده است.
تشکری هاشمی با اشاره به اقداماتی 
که در بحث بازســازی اتفاق خواهد افتاد 
هم به ۱4۰۰ دستگاه اتوبوس تک کابینی 
بازســازی  آینــده  کــه در  اشــاره می  کنــد 
خواهند شد. تشــکری  هاشمی می  گوید: 
تعــدادی از ایــن اتوبوس هــا هــم اکنــون 
درحــال بازســازی اســت، امــا اینکــه چه 
زمانــی وارد چرخــه می  شــوند، معلــوم 
اخیــراً  کــه  پیگیری هایــی  طــی  نیســت. 
داشــتیم حــدوداً 5۰۰ دســتگاه  در حــال 

حاضر در شرف بازسازی است.
او با بیان اینکــه درحال حاضر حدود 

۲ هــزار و ۲۰۰ دســتگاه اتوبوس در تهران 
فعال اســت، می  گویــد: اما ایــن عدد در 
نوســان اســت. چراکه برخی دســتگاه ها 
خراب شــده و از چرخه خارج می  شــود و 
بعد از نوسازی دوباره برمی  گردد. تا الان 
اما بازسازی تعدادی از اتوبوس ها انجام 

شده است.
ë وارداتی های کم کارکرد خوب یا بد؟

مجتبــی شــفیعی، معــاون حمــل و 
نقــل و ترافیک شــهرداری تهران چندی 
پیش از پیشــنهاد بخش خصوصی برای 
واردات اتوبوس های با کیفیت کم کارکرد 
اروپایــی بــه کشــور خبــر داده بــود. ایــن 
موضوع با واکنش مثبت و منفی برخی از 
کارشناسان شــهری مواجه شد. تعدادی 
بر این عقیده بودند که در شــرایط فعلی 
ظرفیــت  از  اســتفاده  راهــکار  بهتریــن 
از  بخــش خصوصــی اســت و اســتفاده 
اتوبوس های دســت دوم در شرایطی که 
۹۰ درصد ناوگان فرســوده است اشکالی 
نــدارد. اما برخی ها برخلاف آنها معتقد 
بودنــد کــه تــا وقتــی می  تــوان از ظرفیت 
اتوبوس های داخلی برای تکمیل ناوگان 
حمل و نقل عمومی استفاده کرد، نیازی 
بــه وارد کــردن اتوبوس های دســت دوم 
نیســت! البته این گروه تأکید داشــتند که 

می  تــوان بــرای اتوبوس هــای دو کابیــن 
کــه در ایران تولید صنعتی نمی شــود، از 
ظرفیــت شــرکت های خارجی اســتفاده 

کرد.
تشکری هاشمی می  گوید: »معتقدم 
تا زمانی که بتوانیم از ظرفیت سازندگان 
داخلی برای تولید اتوبوس نو و بازسازی 
اتوبوس هــای فرســوده اســتفاده کنیــم، 
دوم  دســت  اتوبوس هــای  اســت  بهتــر 
خریداری نکنیم. البته با توجه به مصوبه 
دولت درباره واردات اتوبوس باید توجه 
دو  حداکثــر  کــه  اتوبوس هایــی  داشــت 
ســال از عمرشان گذشــته باشد مشمول 
ایــن مصوبــه می  شــوند. بنابرایــن، ایــن 
اتوبوس ها فرسوده محسوب نمی شوند.  
بــا وجــود ایــن بــاز هــم تأکیــد می  کنم تا 
زمانــی کــه امــکان تولیــد داخلــی وجود 
دارد، ضرورتــی بــه واردات اتوبوس های 

دست دوم نیست.«
بــا این همه باید پرســید کــه اگر تولید 
داخلــی می  توانــد جوابگــوی ایــن میزان 
در  اتوبوس هــا  عقب ماندگــی  و  کســری 
تهران باشــد، چــرا تاکنون چنیــن اتفاقی 
نیفتاده اســت؟ بحث کــم کاری در تولید 
داخلــی در دولت های یازدهم، دوازدهم 
و تــا حــدودی هــم در دولت دهــم اتفاق 
افتاد. متأسفانه این دولت ها به تعهدات 
نکردنــد.  عمــل  زمینــه  ایــن  در  خــود 
اتوبوس های بی آرتی  هم در همان زمان 

با خرید مستقیم شهرداری انجام شد.
تشکری هاشــمی می  گوید که این کار 
بــه خاطر کــم لطفی دولت های گذشــته 
تاکنــون اتفــاق نیفتــاده اســت. امــا هــم 
اکنــون قراردادهایــی بــا خودروســازهای 
داخلی بســته شــده تــا از شــهریور همان 
وارد  بتدریــج  اتوبــوس  دســتگاه   ۹۰۰
چرخــه نــاوگان حمــل و نقــل عمومــی 
شــود. خوشــبختانه هم اکنون ایــن اراده 
اگــر  دارد.  وجــود  ســیزدهم  دولــت  در 
دولت های گذشته هم به تعهدات خود 
عمــل می  کردنــد، این نیــاز تاکنــون رفع 

شده بود.

حمیده امینی فرد
خبرنگار
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